
D O S S IE R :
DEBAT PÜBLIC:

El proppassat dimecres 29 de ju lio l, vàrem organitzar un 
debat públic.

El tema a tractar: La Festa Major de la Vila. Tot i que es 
va convocar amb un marge de temps breu (la Idea ens va sorgir 
de sobte), la xerrada va sortir reeixida i el diàleg va ser espontani.

Hi varen participar diferents entitats del poble (Represen
tants de la Comissió Festa Major, de la Comissió d'Enramades, 
Equip Perxada, Grup d'Escoltes i Animació, . . .) el Conseller de 
Turisme, i també gent a títol personal.

• Si la Festa Major fos un negoci, l'agafaria una empresa privada 
pel seu compte . . .

S'ha encetat el diàleg; aquest és un bon punt a tractar!
- A què atribuïu, principalment el dèficit (159.763 ptes.) de l'any 

passat?
- En bona part que els actes que s'organitzaren el dilluns tot 

i que varen representar unes despeses econòmiques molt ele
vades per a la Comissió, en ésser actes d'una notable qualitat 
(Cançó d'amor I de Guerra 192.450 ptes, La Serpentina 90.000,- 
. . .) no varen tenir la concurrència que era d'esperar. Pel que 
es veu el dilluns és el dia «fluix» de les festes . . .

- Sí, de fet els dies «bons», els de més assistència són sempre 
el diumenge i el dimarts; això es fa ben evident.

- Enguany hem volgut solventar-ho empetitint el pressupost 
destinat a actes del dilluns. L'obra de teatre representada pel 
Grup d'Art Teatral d'Arbúcies, de manera gratuïta ens suposa
rà un estalvi a tenir en compte.

- Veieu, i quan l any passat ens vam plantejar fer ball el dilluns 
o no, semblava que per tradició s'havia de continuar; que la 
gent s'ho podia agafar malament si el trelem. Ara, amb l'ex
periència de la Festa Major del 80 hem decidit no fer-ne.

- Personalment crec que és bo fer una actualització de les Fes
tes, d'acord amb el temps que es viu. L'elecció de la Pubilla 
mateix, a mi em sembla un fet del tot sobrer.

- Què dius! La Pubilla hi ha de ser. A més dóna al·licient al Ball 
de Fi de Festa!

- Doncs jo això de l'elecció de la Pubilla ho trobo totalment des
fasat. A més a més que les altres Entitats en la celebració de 
les seves Festes n 'h i fan sortir una bona representació. Real
ment és molt reiteratiu fins i tot d iria  ridiculitzant de cara a 
la noia que surt escollida.-

- Bé, mira, el que potser passa és que se II dóna una imatge que 
no és la pròpia. L'any passat vam fer unes bases per a l'elecció, 
en les quals es requerien més qualitats humanes que físiques. 
Ara, potser sí que hi ha molta gent que s'ho mira des d'una al
tra òptica i esdevé un xic competició de lluïment personal...

- La Comissió de les Enramades hem suprim it les «Reines». 
No heu pensat vosaltres a fer-ho també?

- Passa que en la mateixa Comissió de la F.M . no hi havia pas 
un acord unànim de treure-la, I va semblar de mantenir-ho, 
almenys enguany. Ara això sí, hem intentat de no donar-li 
una importància massa priorltària, i per aconseguir-ho hem in
troduït d'altres actes paral·lels, com són un concurs de ball... 
perquè surti la cosa més reeixida i l'elecció de Pubilla no es
devingui «l'acte», de la diada. De tota manera caldria saber 
l'opinió de la gent abans de res!.

- El pressupost d'aquesta Festa Major és de...?
- Hem previst que ens costarà, por més o menys 1.600.000 ptes. 

Una part molt important d'aquest se'ns l'emporta l'envelat, 
que ens costa 500.000 pessetes.

- Óndia mig m ilió!. Éscaríssim, no?
- Ma i tant!. Això vol dir que, a part de fer cau i neta de les des

peses del conjunt, orquestra, o acte previst, s'han de fer cada 
dia 125.000 ptes. només per amortitzar l'envelat.

- Ens lliga ben bé de peus i mans . . .

- Tanmateix esperem que el futur poliesportlu ens solventarà 
aquesta qüestió, ja que en tenir un lloc cobert, I de franc a dis
posició ens estalviarem les fortes despeses que suposen el 
lloguer de l'envelat.

- Tant de bo ja el tinguéssim enguany!
- I no seria bo que una empresa privada es fes càrrec de l'enve

lat i dels actes que s 'h i fessin, i els populars els organitzés 
la Comissió, pagant-los a càrrec de la subvenció que dóna 
l'Ajuntament?

- No fotem!. Així donaries els actes a treure'n calés a un parti
cular i els de franc a càrrec del poble.

- No ho veig pas a ixí!. L'any passat amb els diners de la subven
ció, a part de pagar els actes populars es va haver de fer front 
a part del dèficit dels actes de l'envelat. Per tant de benefici 
en aquests darrers no n'hi ha.

- Tens part de raó. Però tingues en compte que això és així 
perquè es fa a preus assequibles per a tothom. Ara una empre
sa privada, com és natural, intentaria fer un negoci, i és clar, 
posarien uns preus molt alts d'entrada. Llavors sí que tindrien 
superàvit. I això és precissament el que es vol evitar. Posant 
preus baixos s'acosta la Festa al poble.

- Sí, l'envelat carrega molt el pressupost, però també cal tenir 
en compte que es fan molt actes populars, amb entrada franca, 
que comporten despeses de contractació i en canvi no hi ha 
cap guany.

- D'acord. Però és que la subvenció que surt de les arques mu
nicipals va encaminada precisament cap aquí: que hi hagi 
preus d'entrada no massa cars i actes al carrer.

- Sí, ja està bé de fer aquest tipus d'actes, i són del tot necessa
ris, al meu entendre, però en les dates en que s'escau la Festa 
Major, molts som fora de vacances i no ens n'aprofitem, i tan
mateix els diners de l'Ajuntament són de tot el poble . . .

- Ès cert el que dius. Per la nostra Festa Gran, nosaltres també 
solem ser fora d'Arbúcies, I en canvi gairebé sempre podem 
anar a la d Hostalric en ensopegar-se a finals de juliol, quan la 
gent encara no ha començat les vacances. El juliol passat, tot 
i que hi havia uns preus molt més alts, l'envelat d'Hostalric 
era ple com un ou!.

- I és que a més a més que no hi ha massa gent, aquests són els 
dies en que tant l'envelat com els conjunts i orquestres es co
titzen més de tot l'any. Mireu per posar un exemple, un con
junt que normalment cobra 40.000 pessetes en qualsevol època 
de I' any, per venir aquestes dades ens demana 80.000,- 
Això ells mateixos t'ho diuen.

- Però això no és gaire ètic per part seva, no?
- Jo ho trobo un frau!
- No home, no. Sospesem les coses. Per les dates de la Mare de 

Déu d Agost és quan tenen més ofertes, perquè és ei fort de 
Festes arreu del País, I se'ls ha d'anar al darrera. S'ha de pen
sar que la seva feina és molt variable segons els mesos . . .

- Potser sí. No ho veig massa clar, però . . .
- I mira per on la Festa Major d'Arbúcies sempre s’ensopega al 

bell mig d'aquests dies!
- Antigament diuen que se celebrava pels Patrons de la Vila, 

per què es va traslladar?
- En aquell temps a la Vila hi havia molta pagesia, I era la tempo

rada en que hi havia més feina al camp. No la podien abando
nar i per tant eis era impossible de participar en la festa . . . 
això va motivar el canvi.

- Em sembla bé, però tanmateix ara ja gairebé no en queda de 
pagesia a Arbúcies. Jo trobaria encertat de retornar-la a la 
seva data d'origen.

- Però Sant Quirze i Santa Jullta s'escauen massa a prop tle les 
Enramades. Crec que seria millor pel juliol, o finals d'agost- 
principis de setembre.
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